
KEDD, 1997. JAN. 14. BELFÖLD 3 

• Kormányfői tájékoztató a Magyar Sajtá Házában 

Bős-Nagymaros: peren kívül A doni 
hösökre 

emlékeztek 

Horn Gyula : Az össze fé rhe te t l enségnek semmi k ö z e a pr ivat izációhoz. 
(MTI Telefotó) 

jegyzet 

Totsik, nem Tasik, 
I, igazán ?, 000 

Á tláthatatlanok a nagy pénzügyek, s így nehéz hely-
zetben van a hírlapíró, ha állítani, vagy megálla-

pítani akar. Hiszen csak olyasmit állíthat, aminek a 
dokumentumait berakta a szerkesztőség páncélszekré-
nyébe. A Tocsik-ügy papírjai azonban, ha még meg-
vannak egyáltalán, nem a mi páncélszekrényünkben 
őrződnek, hanem másutt. Állítások helyett kérdéseket 
teszünk fel. Ha nem is költőieket, de mégis olyanokat, 
és úgy, hogy kiadják a választ is - bekalkulálva persze 
a kis pénzből sokat megélt magyar olvasó tapasztala-
tát, alkotó képzeletét és kombinatív készségét. 

A Tocsik-ügyhöz van-e köze a főrendőrök tökélete-
sen váratlan nyugdíjaztatásának? 

Ha a főrendőrök nyugdíjazásának a Tocsik-ügyhöz 
van köze, akkor azért kapták-e meg az obsitlevelet, 
mert ki akarták nyomozni, hogy volt-e valami kis ro-
mánc Hatalom és Pénz között? Vagy azért mentek 
végleges kimenőre, mert nem akarták a Tocsik-ügyet 
és hatalmi vonatkozásait kideríteni? 

Ha igen, akkor a nyugdíjazott főrendőrök mit tud-
tak meg a közszájon forgó kormánypárti személyisé-
gek, Boldvai László és Budai György, valamint Tocsik 
Mária kapcsolatáról? Hogy ne gondoljunk semmi 
rosszra, mert csakis pénzügyek történtek volna köz-
tük? Ez szerepel számszerűen is a visszavont vallo-
másban? 

Azaz Tocsik doktornő bevallotta, hogy kormánypár-
ti személyiségek százalékot kértek tőle a 800 millió-
ból? Vajon mekkorát? Még ezt is elmondta a Gyorsko-
csi utcában? Lehet, hogy fölment az a százalék nyolc-
vanig is? Vagy annál kevesebb volt? 

Másik nagy kérdéskör, hogy az oroszlán torkában 
volt-e még egy oroszlántorok? Vagyis a három per há-
rom működött-e a rendőrségen belül? Magyarán: a 
titkosrendőrök között voltak-e titkos titkosredőrök? 
Hallunk-e valaha a rendőrség átvilágításáról, úgy 
ügynökileg? 

Az új főrendőröket milyen szakmai múlt tette nél-
külözhetetlenné a magas pozíciókban? 

Az a feladatuk, hogy kinyomozzák, mi történt a To-
csik-ügyben, vagy az hogy ne nyomozzák ki? 

De ezt már úgyis tudni fogjuk, és abból, ami történ-
ni fog, az előző kérdésekre már szinte automati-

kusan megadhatjuk majd a választ. 

e Tocsik Márta visszavonta vallomását 

Politikai a lku? 
Vádalku? 

• Budapes t (MTI) 
A 2. magyar hadsereg do-

ni katasztrófájára emlékez-
tek hé t főn Budapes ten a 
Hadtörténeti Intézet és Mú-
zeum, a Magyar Honvédség 
Budapes t i Helyőrség Pa-
rancsnoksága, a Honvéd Ha-
gyományőrző Egyesület és a 
Doni Szövetség szervezésé-
ben. Kegyeleti emlékmisét 
tartottak a budavári Mátyás-
templomban és a Bécsi kapu 
téri evangélikus templom-
ban. A Hadtörténeti Intézet 
és Múzeum díszudvarán pe-
dig koszorút helyeztek el a 
doni hősök emléktáblájánál. 
Mint köztudott, 1943. janu-
árjában, a Don-kanyarban 
több mint 100 ezer magyar 
katona vesztette életét. 

Nagylak 
„ h a l a d " 

• B u d a p e s t (MTI) 
Nem fejeződnek be a ter-

vezett időpontig, tehát janu-
ár 15-ig Nagylak-Nadlac ha-
tárállomás felújítási munká-
latai - tájékoztatta hétfőn a 
Vám- és Pénzügyőrség Or-
szágos Parancsnoksága a 
sajtót. Ezért a román határ-
szakaszon továbbra is a Bat-
tonya-Tornyi, illetve a Méh-
kerék-Szalonta határátkelő-
hely áll rendelkezésre a sze-
mélyforgalom számára. E 
határállomásoknak előrelát-
hatólag 1997. június 30-ig 
kell majd lebonyolítaniuk a 
személyforgalmat. 

Fúr a Roftary 

• N a g y k a n i z s a (MTI) 
Csaknem 900 millió fo-

rint értékű külföldről rendel 
olajipari megbízást teljesített 
tavaly a nagykanizsai Rotary 
Fúrási Rt. Ilyen vonatkozás-
ban az új gazdasági év még 
sikeresebbnek ígérkezik szá-
mukra: egymil l iárd forint 
bevételre számítanak, ame-
lyet már most garantálnak 
nemzetközi szerződéseik. 
Szíria egyik l egnagyobb 
olajmezejének bővítéséhez 
két évre szóló kutatási ten-
dert nyer tek az A1 Furat 
Olajtársaságnál. Immár ha-
gyományos partnereik közé 
tartozik több, Tunéziában ér-
dekelt nyugati olajcég és a 
Mol Rt., amelyek összesen 
hat kút mélyítését és vizsgá-
latát rendelték meg. Teljesen 
új „terep" a szakmában vi-
lágszerte ismert kanizsai tár-
saság számára Moldova : 
egy, az egész ország terüle-
tére kutatási-kitermelési jo-
got szerzett amerikai válla-
lattal kötött szerződés alap-
ján tavasztól kezdve tíz olaj-
kutat fú rnak és csaknem 
ugyanennyit újítanak fel. 

Takarék III.: 
ÍOO millió 

forint 

• Budapes t (MTI) 
Több mint 100 millió fo-

rint értékben lehet majd je-
gyezni a Takarék III. Érték-
papír Befektetési Alap be-
fektetési jegyeiből, a január 
17-től f eb ruá r 4- ig tar tó 
jegyzési időszak alatt. A zárt 
végű alap jegyeit a névérték 
100 százalékáért lehet majd 
megvásárolni értékkorláto-
zás nélkül - derül ki a Ma-
gyar Tőkepiacban közzétett 
ajánlatból. 

• Budapes t (MTI) 
A k o r m á n y kész a Bu-

d a p e s t B a n k p r i v a t i z á -
ciójáról szóló sze rződés t 
a d o k u m e n t u m i ránt ér-
d e k l ő d ő p a r l a m e n t i 
f r a k c i ó k t a g j a i n a k b e -
m u t a t n i - m o n d t a Horn 
Gyula a z MTI k é r d é s é r e 
vá l a szo lva , hétfői televí-
ziós s a j t ó t á j é k o z t a t ó j á n 
a MÚOSZ-ban. A minisz-
t e r e lnök h o z z á t e t t e : ké-
szek a p a r l a m e n t e t t á jé -
k o z t a t n i m i n d e n , 1 9 9 4 . 
n y a r a ó t a m e g k ö t ö t t 
b a n k p r i v a t i z á c i ó s s ze r -
ződés rő l . 

Horn Gyula szerint a szó-
fiai és a be lgrádi esemé-
nyekkel kapcsola tos kor-
mánynyilatkozat egyértelmű 
á l l ás fog la lás t ta r ta lmaz. 
Megjegyezte, hogy az érin-
tett országokban hatalmon 
lévő, baloldalinak nevezett 
pártok - amelyek ellentétben 
az MSZP-vel egyébként nem 
is tagjai a Szocialista Inter-
nacionálénak - nem hajtot-
ták végre a rendszer demok-
ratikus átalakítását. 

Beszámolt arról: januártól 
újraindultak a szakértői tár-
gyalások a bősi vízlépcső 
ügyében, jelenleg a szlovák 
javaslatot vizsgálják. Fon-
tosnak tartja, hogy amennyi-
ben lehetséges, peren kívül 
egyezzenek meg a felek. Úgy 
vélekedett, hogy remény van 
a Párkányt és Esztergomot 
összekötő híd felépítésére, 
ez egyébként nem a magyar 
félen múlik. A köztársasági 
elnök által visszaküldött tör-
vénytervezetekkel összefüg-
gésben a miniszterelnök el-

• Budapes t (MTI) 
A Független Kisgazda-

párt parlamenti vizsgálóbi-
zottság felállítását kezdemé-
nyezi, mely a Polgári Bank 
létrejöttének és államosítá-
sának körülményeit tekinte-
né át - j e l en te t t e be az 
FKGP Elnöki Kabinetjének 
hétfőn délelőtt Budapesten 
tartott sa j tó tá jékoztatóján 
Horváth Béla, a párt kabi-
netfőnöke. A testület felállí-
tását célzó országgyűlési ha-

mondta: Gál Zoltán házel-
nök az összeférhetetlenségi 
törvénykoncepciót már eljut-
tatta az alkotmányügyi bi-
zottsághoz vizsgálatra. Le-
szögezte: a koalíciónak to-
vábbra is érdeke, hogy meg-
szülessen az összeférhetet-
lenségi törvény, kiegészítés-
ként hozzáfűzte: az összefér-
hetetlenségnek egyébként 
semmi köze a privatizáció-
hoz. 

A minisz te re lnök az 
1997-es év l egfon tosabb 
kormányzat i fe ladataként 
nevezte meg a stabilizációs 
program fo ly ta tásá t , az 
egészségügyi- és a nyugdíj-
reform, valamint a nemzeti 
agrárprogram végrehajtását, 
a közbiztonság javítását, il-

tározati javaslatot Torgyán 
József pártelnök már eljut-
tatta Gál Zoltán házelnök-
höz. 

A vizsgáló bizottság létre-
hozását a Független Kisgaz-
dapárt azért tartja indokolt-
nak, mert szerinte az Állami 
Számvevőszék tavaly au-
gusztusi jelentéséből az de-
rül ki, hogy a közvéleményt 

letve a kis- és középvállal-
kozások támogatásá t . -
Tisztázódott, hogy a kor-
mánynak nincs köze a To-
csik-ügyhöz, az esetből az 
MSZP-nek semmiféle anyagi 
előnye nem származott, a 
politikai felelősségre vonás 
pedig megtörtént - szögezte 
le egy további kérdésre Horn 
Gyula. A kormány abban ér-
dekelt, hogy Boldvai László 
MSZP-s pénztárnok maga is 
kérje mentelmi jogának fel-
függesztését, az ügy tisztá-
zása érdekében. A Központi 
Bűnüldözési Igazgatóságra 
vonatkozó kérdésre vála-
szolva a miniszterelnök kife-
jezte azt a meggyőződését, 
hogy a szervezet eddigi mű-
ködése igazolta létjogosult-

nem tájékoztat ják korrekt 
módon a Polgári Bank, s ez-
zel összefüggésben az Ybl 
Bank és a Budapest Bank 
Horváth szerint botrányos 
ügyleteiről. A kabinetfőnök 
emlékeztetett arra, hogy az 
FKGP a parlamentben első-
ként hívta fel a figyelmet 
azokra súlyos visszásságok-
ra. Horváth Béla reményét 

Heliomed Rt.-hez. Erről a 
szabályról megfeledkeztek, s 
ennek a hibának a következ-
ménye lett: a kistelepülések 
alkotta konzorcium, a maga 
36 százalékos tulajdoni része 
ellenére sem szavazhatott a 
tőkeemelés és az ennek kö-
vetkeztében bekövetkező új 
tulajdonosi struktúra ellen, 
ami a kistelepülések számára 
azt jelenti, hogy az „újrafel-
osztás" után mindössze 25 
százalékos tulajdoni résszel 
rendelkeznek. A nagyobb 
baj az, hogy a formai hiba 
miatt nem tudtak jó alkupo-
zícióba sem kerülni, s a va-
lódi értéknél jóval olcsób-
ban kellenének csak a rész-
vényeik az erre már koráb-
ban is alkudozó Arago Rt.-
nek. A kistelepülések ugyan-
is el akatják adni részvénye-
iket, s ebben a várhatóan ha-
marosan bekövetkező eset-
ben az Arago kezében már 
65 százalékos részvénycso-
mag lesz. 

A kistelepülések polgár-
mesterei tehát elkövették a 
hibát , s vélhetően azért , 
mert mint az nem először bi-

ságát. Úgy ítélte meg ugyan-
akkor, hogy a bűnüldözés te-
rületén tett in tézkedések 
nem bizonyultak elégséges-
nek, ezért egy átfogó cselek-
vési programra van szükség. 
Horn Gyula tudatta: folyta-
tódnak, és szeretnék, ha az 
e l só fél év végéig ered-
ménnyel zárulnának a tár-
gyalások az egyházakkal a 
személyi jövedelemadó meg-
határozott részének közcélú 
felhasználása ügyében. A 
miniszterelnök cáfolta, hogy 
politikai következtetést le-
hetne levonni a Magyar Te-
levízió Objektív című műso-
rának megszünte téséből . 
Hozzátette: miniszterelnök-
ként nem mond véleményt az 
MTV műsorairól. 

fejezte ki, hogy az ellenzéki 
pártok támogatni fogják a 
vizsgáló bizottság felállítá-
sát. A párt bízik abban, hogy 
a testületnek kisgazda elnö-
ke lesz majd. A kabinetfő-
nök azt is elmondta, hogy az 
FKGP pénzügyi szakértői 
még ezen a héten újabb fel-
táró és leleplező sajtótájé-
koztatót tar tanak az Ybl 
Bank, a Polgári Bank és a 
Budapest Bank vonatkozásá-
ban. 

zonyosodott be, nem dör-
zsölt, tőzsdére termett bró-
kerek... 

A 35 százalékos tulajdoni 
hányaddal rendelkező Sze-
ged szerződés t kötöt t az 
Aragóval, amelynek értel-
mében a stratégiai döntése-
ket 75 százalékos szavazati 
többséghez kötik. Szeged és 
az Arago együttes szavazata 
szükséges a fontos kérdések 
eldöntéséhez, azaz Szeged 
vétójoga egyelőre megma-
rad. A feltőkésítés a későbbi 
stratégiai tervekhez volt nél-
külözhete t len , új p iacok 
meghódításához. Az Arago, 
ez a tiszta magyar, tőkeerős 
társaság, stratégiai szem-
pontból fontos célnak tekinti 
a most kialakult gyógyszer-
piacot, amelyen jelenleg kö-
zel 70 gyógyszernagykeres-
kedő cég próbál megélni. A 
verseny óriási, s fejlesztések 
nélkül kiesik a gyengébb. A 
tőkeemelés a gyógyszer -
gyártás és a raktárrendszer 
fejlesztését szolgálja, azok 
korszerűsítése és a forga-
lomnövelés érdekében törté-
nik. 

• Budapes t (MTI) 
Ü g y v é d j e t a n á c s á r a 

Tocsik M á r t a v i s szavon-
ta a m é g o k t ó b e r köze-
p é n r e n d ö r s é g e n t e t t 
v a l l o m á s á n a k a z t a ré-
szé t , a m e l y ér in t i Bold-
vai László MSZP-s pénz-
t á r n o k o t é s B u d a i 
G y ö r g y SZDSZ-es p é n z -
ügyi s zaké r tő t . 

Szőgyényi József, Tocsik 
Márta ügyvédje elmondta, 
hogy ellentmondásos volt a 
jogásznő október 15-én tett 
vallomása, amelyet gyógy-
szerek ha tása alatt tett a 
r endőr ségen . Az ügyvéd 
emlékeztetett arra, hogy an-
nak idején levélben kérte a 
nyomozás vezetőjét a kihall-
gatás elhalasztására, de eh-
hez nem kapott hozzájáru-
lást. 

Az MTI-nek arra a kérdé-
sére, miért csak három hó-
nap múlva ismerte fel, hogy 
a vallomás egy része ellent-
mondásos volt, Szőgyényi 
József azt mondta, csak ké-
sőbb elemezte az akkor fel-
vett jegyzőkönyvet. Ebben 
pedig Tocsik Márta az egyik 
oldalon arról beszélt, hogy 
találkozott Boldvai László-
val és Budai Györggyel, 
majd két oldallal később úgy 
fogalmazott, hogy csak tele-
fonon beszélt velük. Az ügy-
véd nem tudott válaszolni 
arra a kérdésre, hogy Tocsik 

Márta ismeri -e Boldvai 
Lászlót és Budai Györgyöt. 
Visszautasította, hogy politi-
kai alku vagy vádalku lenne 
a vallomás részbeni vissza-
vonásának hátterében. 

Ismert , hogy a legfőbb 
ügyész nemrég kérte Bold-
vai László MSZP-s pénztár-
nok, parlamenti képviselő 
mentelmi jogának fe l füg-
gesztését a Tocsik-ügy kap-
csán. 

• 
Tocs ik Már t a r é szben 

visszavont vallomása nem 
befo lyáso l j a azt az indít-
ványt , ame lye t Györgyi 
Kálmán legfőbb ügyész ter-
jesztett elő Boldvai László 
(MSZP) országgyűlési kép-
v ise lő mente lmi j o g á n a k 
fe l függesz tése ügyében -
é r t e sü l t hé t főn az MTI 
ügyészségi forrásból. A leg-
főbb ügyész 1996. decem-
ber 20-án j u t t a t t a el Gál 
Zoltánhoz, az Országgyűlés 
e lnökéhez az ind í tványt , 
mert alapos gyanú merült 
fel arra, hogy a képviselő 
bűncselekményt követett el. 
A házelnöknek - a képvise-
lői jogállásról szóló törvény 
előírása szerint - a Mentel-
mi és Összeférhetetlenségi 
Bizottsághoz kell eljuttatnia 
az indítványt. Ez a testület 
terjeszti elő a határozati ja-
vaslatot , amelyről az Or-
s z á g g y ű l é s k é t h a r m a d o s 
többséggel dönt. 

• Mi történt a gyógyszertári központtal? 

Az Arago térhódítása 
• M u n k a t á r s u n k t ó l 

Lassú l ép t ekke l v á s á -
ro l ja fel a He l iomed Rt. 
t u l a j d o n o s a i n a k részvé-
nyei t e g y m a g y a r pénz-
ü g y i b e f e k t e t ő r t . , a z 
A r a g o . A k e z d e t b e n 
csak 10 ,6 s z á z a l é k o s tu-
l a j d o n i h á n y a d d a l r e n -
d e l k e z ő cég je lenleg 
s z á z a l é k o s tu la jdoni há -
n y a d n á l t a r t , d e n i n c s 
m e s s z e at tól , h o g y birto-
k o l j a a r é s z v é n y e k 6 5 
s z á z a l é k á t . 

Az egykori Csongrád Me-
gyei Gyógyszertári Központ 
19%. január l-jén alakult át 
részvénytársasággá, 300 mil-
liós alaptőkével. A kezde-
tekkor a részvényeken Sze-
ged, Hódmezővásárhely és a 
megye kistelepülései osztoz-
tak. Később Szeged megvet-
te Hódmezővásárhely rész-
vényeit, s így 52 százalékot 
birtokolt, a kistelepülések 
48-at. 

A tulajdoni átrendeződé-
sek következő állomásaként 
megjelent az Arago befekte-
tési holding, s a részvények 

10,6 százalékát vásárol ta 
meg. 

Az ez év januáijában tar-
tott közgyűlésén a részvény-
társaság legkisebb tulajdoni 
résszel, ekkor már 12 száza-
lékkal bíró tagja, az Arago 
Rt. 150 millióval megemelte 
az alaptőkét, 450 millióra 
duzzasztva azt. E tranzakci-
óval a legnagyobb tulajdo-
nos az Arago letf 40 száza-
lékkal, Szegednek a részvé-
nyek 35 százaléka, a kistele-
püléseknek 25 százaléka ju-
tott. Még tavaly, amikor a 
tőkeemelési szándék kitudó-
dott, az 52 kistelepülés kon-
zorciumot hozott létre annak 
érdekében, hogy az egység-
be vont tulajdoni részükkel -
ami együttesen 36 százalé-
kot tett ki - kedvezőbb al-
kupozícióba kerüljenek. 

A konzorcium azonban 
elkövetett egy formai hibát, 
ami meghiúsította a tőke-
emeléssel kapcsolatos szava-
zását illetve rontotta alkupo-
z íc ió já t . Nem jut ta t ták el 
időben a - közgyűlésen való 
szavazás e lőfe l té te leként 
szabott - letéti igazolást a 

Az FKGP és a bankok 


